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سانسور مستند انتخاباتی پزشکیان
صداوسیما بخش هایی از اولین مستند انتخاباتی مسعود پزشکیان را حذف و 
سانسور کرد. به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین، عصر دیروز)سه شنبه(، اولین 
مســتند انتخاباتی مسعود پزشکیان، کاندیدای اصلاح طلبان در چهاردهمین 
دوره انتخابات ریاست جمهوری پخش شد. این مستند در ابتدا اعلام شده بود 
که ساعت ۱۶ و ۳۰ دقیقه پخش خواهد شد ولی با یک ربع تاخیر، این اتفاق 
افتاد و ساعت ۱۶ و ۴۷ دقیقه، اولین مستند پزشکیان با نام »زد« پخش شد.
صداوسیما علت این تاخیر را، تاخیر در تحویل مستند انتخاباتی به صداوسیما 
عنوان کرد در حالی که این مســتند صبح دیروز به صداوســیما تحویل داده 
شــده بود. این اما تمام ماجرا نیست و دقایقی از مستند مسعود پزشکیان از 

سوی صداوسیما سانسور و حذف شد.
هنوز علت و چرایی حذف بخش هایی از مســتند پزشــکیان اعلام نشده، اما 
پیشــتر، مصطفی پورمحمدی هم اعلام کرده بود که بخش هایی از مســتند 

تبلیغاتی اش سانسور و حذف شده است.
در دوره های گذشــته هم حســن روحانی طعم حذف بخش هایی از مستند 

تبلیغاتی اش را چشیده بود.

دلیل کناره گیری آذری جهرمی از ستاد پزشکیان
رئیس ســتاد تهران مسعود پزشکیان دلیل کناره گیری آذری جهرمی از این 
ستاد را تشــریح کرد و گفت: ایشــان رویکرد قهرآمیزی با ستاد نداشتند و 

گفتند قطعا هم در دولت آقای پزشکیان پستی نخواهند داشت.
علی تاجرنیا رئیس ستاد تهران مسعود پزشکیان در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، 
درباره شــایعه کناره گیری محمدجواد آذری جهرمی از ستاد آقای پزشکیان 
گفت: برخی بحث هایی داشــتند و ادعا کردند آقای آذری جهرمی به دنبال 
پســت و مقام اســت و ایشــان به دلیل آنکه چنین رویکردی وجود نداشته 
باشــد از ستاد آقای پزشکیان کناره گیری کردند و رویکرد قهرآمیزی با ستاد 

نداشتند و گفتند قطعا هم در دولت آقای پزشکیان پستی نخواهند داشت.
آذری جهرمی هم با انتشار پستی نوشت: ممنون میشم بر من منّت بگذارید 
و این ویدئو رو ببینید و دســت به دســت کنید. توی گروه ها بفرســتید و با 
دوســتانتون به اشتراک بگذارید. من این صحبتها رو برای منافع خودم نزدم. 
مطمئن باشــید که حتی اگر به من پیشنهادی شد، در دولت بعد مسئولیتی 
در کابینه احتمالی آقای پزشــکیان نخواهم پذیرفت، این رو گفتم که بدونید 

این سخنان رو تنها و تنها به خاطر دغدغه و # برای_ایران زدم.

رئیس ستاد انتخاباتی پزشکیان:
اقبال عمومی به پزشکیان روبه رشد است

نشســت خبری علی عبدالعلی زاده، رئیس ستاد انتخاباتی مسعود پزشکیان 
برگزار شد.

به گزارش خبرنگار شــفقنا، عبدالعلی زاده در این نشســت اعلام کرد: دکتر 
پزشکیان در طول برنامه های تبلیغاتی خود به برخی از استان ها سفر خواهد 
کرد، طبق برنامه ریزی انجام شــده ایشــان به شــهرهای اصفهان، سنندج، 

شیراز، مشهد و تبریز سفر خواهد داشت.
وی در پاسخ به سوالی درباره ارزیابی اولین مناظره کاندیداها که شب گذشته 
از صدا و ســیما پخش شد، گفت: صداوسیما در این دوره فرصت خوبی را در 
اختیار نامزدها قرار داده اســت. این فرصت ها ابزاری است که مردم می توانند 

با نامزد انتخاباتی خود آشنا شوند و آگاهانه رای دهند.
وی اضافه کرد: ســتادها نیز برنامه های خوبــی دارند. یکی از برنامه هایی که 
ما دنبال می کنیم، دیدار آقای پزشــکیان با اقشــار مختلف اســت که برای 

صرفه جویی در وقت، بیشتر این دیدارها در تهران انجام می شود.
وی اظهــار داشــت: چند گروه فعال در فضای مجازی را تشــکیل دادیم که 
هــر کدام به نوعی پزشــکیان را معرفی می کنند و در دســترس عموم قرار 
می دهند.کار بخشــی از گروه این اســت که ابهاماتی که نسبت به پزشکیان 
مطرح می شــود را برطرف می کنند، معتقدیم این اقدام به انتخابات هم شور 

بیشتری می دهد.
عبدالعلی زاده در پاســخ به سوالی درباره تاثیر مناظره اول بر اقبال عمومی، 
تصریح کرد: فضای تبلیغاتی در فضای مجازی با بزرگنمایی رو به رو می شود 
و طرفــداران در بیان ویژگی های مثبت بزرگنمایی می کنند، اما پزشــکیان 
تاکید دارد که او را همانگونه که هســت، نشــان دهیم تا بتواند به وعده های 

گفته شده عمل کند.
رئیس ستاد انتخاباتی پزشکیان ادامه داد: تمام تلاش پزشکیان این است که 
آنچه را که هســت عرضه کند. او هیچگاه رفتــار دوگانه یا چندگانه نخواهد 
داشــت. در دانشگاهی که درس می خواندیم با ایشان آشنایی داشتم و بعد از 
پیروزی انقلاب وقتی اســتاندار تبریز شدم، ایشان را به عنوان رئیس دانشگاه 
علوم پزشــکی تبریز انتخاب کردم. آقای پزشــکیان فردی یک چهره است و 

خود را به بهترین نحو به مردم معرفی می کند.
عبدالعلی زاده گفت: ۸۰ هزار طرح نیمه تمام بر زمینه مانده که در برنامه های 
۷گانه بر آنها تاکید شده است. بیشتر موضوعات توسعه ای مربوط به  پروژه های 

عمرانی است؛ درحالی که توسعه امری همه جانبه است.
وی ادامه داد: در برنامه های فعلی هیچ ســخن و نشــانه ای از حضور بخش 
خصوصی به مردم نداده ایم این در صورتی که بســیار برخلاف این امر ادعا 

می کنیم.
وی ادامه داد: می نویســند بودجه یکسال کل دولت ولی این بودجه مردم به 
شرکت های خصوصی و دولتی است. همانطور که دولت نگران اقداماتی است 

که در دستور کار دارد باید نگران سرمایه گذاری بخش خصوصی هم باشد.
عبدالعلی زاده عنوان کرد: در مجموعه ۶ نامزد انتخابات ریاســت جمهوری 
چهره های تکراری هم داریم و در نظرســنجی نســبت این افراد بالاتر است 
و چهره های جدیــد معمولاً در روزهای اول کمتر اســت. از آغاز تبلیغات و 
معرفی نامزدها نامزدهای جدیدی که مطرح می شــوند امتیازات بیشــتری 

کسب می کند. 
بر این اساس در روزهای اول آمار آقای پزشکیان براساس نظرسنجی ها پایین 
بود اما بعد از آغاز تبلیغات شاهد رشد ۲ تا ۳ درصدی روزانه در تمایل مردم 
به آقای پزشکیان هستیم به خصوص وقتی برنامه ها و صحبت های ایشان در 

صدا و سیما پخش می شود.
وی توضیح داد: تاکنون دو جهش در نظرسنجی نسبت به پزشکیان داشتیم، 
یکــی زمانی که تایید صلاحیت ها اعلام شــد و دوم زمانی که گفت و گویی 
با دانشــجویان داشتند. و پس از پخش مناظره شب گذشته انتظار رشد این 

آمار را داریم.
وی بیان کرد: طبق نظرســنجی ها بین ۵ نامزد اصولگرا تاکنون آقای قالیباف 
رتبه اول را دارد و رقیب اصلی پزشکیان محسوب می شود اما منتظریم که به 
روزهای آخر برسیم و ببینیم که آیا این کاندیداها مصلحت اندیشی می کنند 
و به نفع یکدیگر کناره گیری می کنند. ممکن است این کناره گیری ها توازن 

آری را تغییر دهد.
عبدالعلی زاده تاکید کرد: در این دوره از انتخابات، مردم به شعارها و وعده های 
انتخاباتی نامزدها رای می دهند، اما متأسفانه ضعف عمده کشور ما این است 
که احزاب قدرتمند نداریم و این احزاب حتی برای نامزد انتخاباتی خود برنامه 
ندارند این در حالی است که احزاب و نامزدهای حداقل باید از یک سال قبل 

کار جدی خود را شروع کنند.
وی در پاسخ به پرسشی درباره دیدگاه سیاسی و اقتصادی مسعود پزشکیان 
توضیح داد: آقای پزشــکیان معتقد اســت تا ما تکلیــف روابطمان با دنیا را 
مشــخص نکنیم، نمی توانیم داخل را درست کنیم. پزشکیان معتقد است با 
کمک خرد جمعی و استفاده از بهترین متخصص ها، می توانیم با دنیا مذاکره 

کنیم. 
حــالا اینکــه بگوییم مذاکــره نتیجــه خواهد داشــت یا نه، بســتگی به 
 قــدرت تیــم مذاکره کننــده دارد نکته مهم این اســت که باید بــه انزوای 

تحمیلی خاتمه دهیم.

انتخابات

انتخاب اعضای هیات رئیسه فراکسیون 
زنان مجلس دوازدهم

اولین جلسه فراکسیون زنان مجلس دوازدهم برگزار شد. به 
گزارش مهر، عصر دیروز )سه شنبه( اولین جلسه فراکسیون 
زنان مجلس دوازدهم برای برگزاری انتخابات هیئت رئیسه 
برگزار شــد. بر این اســاس، فاطمه محمد بیگی به عنوان 
رئیس، ســمیه رفیعی و فاطمه مقصــودی به عنوان نواب 
رئیس، عالی زمانی به عنوان دبیر و ســارا فلاحی به عنوان 
سخنگوی فراکسیون زنان مجلس دوازدهم انتخاب شدند.

دستور رئیس قوه قضائیه جهت بررسی 
حادثه آتش  سوزی بیمارستان قائم

رئیس قوه قضائیه در پی حادثه آتش سوزی در بیمارستان 
قائم )عج( رشت دستور رســیدگی به این حادثه را صادر 
کرد. به گزارش ایســنا، در پی آتش سوزی بامداد سه شنبه 
در بیمارســتان قائم )عج( رشــت و جانباختن تعدادی از 
هم وطنان، حجت الاسلام  محسنی اژه ای رئیس قوه قضائیه 
طی دســتوری خطاب به رئیس کل دادگســتری استان 
گیلان بر حضور وی در صحنه حادثه و بررســی علل وقوع 
این آتش سوزی و شناسایی و تحت نظر قرار دادن خاطیان 
و مقصــران احتمالی تاکید کرد. در پیام رئیس دســتگاه 
قضا ضمن همــدردی با خانواده جانباختگان، بر لحاظ هر 
چه اســتوارتر و قوی ترِ تدابیر و تمهیدات پیشگیرانه برای 
جلوگیری از وقوع حوادث این چنینی که سبب داغ دار شدن 

خانواده ها می شود، تاکید و تصریح شده است.

جمع بندی ابطحی از اولین مناظره
رئیس دفتــر دولت اصلاحات، به اولیــن مناظره انتخاباتی 
واکنش نشــان داد. ســید محمد علی ابطحی، رئیس دفتر 
دولــت اصلاحات، در واکنش به اولین مناظره انتخاباتی، در 
شبکه اجتماعی ایکس نوشت: جمع بندی من از مصاحبه ها: 
پزشکیان خوب بود. چارچوبهایش را گفت و در اوج خودش 

را نگه داشت. گرچه می توانست بهتر باشد
قالیباف شــیک ودر قامت ظاهری رئیس جمهور بود ولی با 

سوابقی که داشت چیز جدیدی نگفت.
پورمحمدی همچنان که گفته بودم پدیده این مناظرات بود.

جلیلی را نفهمیدم. حرفهای چندســال پیش را تکرار کرد. 
میدانم که ابعاد ایدئولوژیک بودن سیاست داخلی وخارجی 
اش به نفع کشور نیست.زاکانی برای دعوا آمده بود ولی نشد.

قاضی زاده هم آدم خوبی بود و از مرحوم شــهید رئیســی 
حرف می زد. همین.

توقــع مــی رود در مناظــره فرهنگی سیاســی بحث های 
جذاب تری انجام شود.

مناظره اول از نگاه محمد مهاجری
فعال سیاســی اصولگرا به مناظره انتخاباتــی ۶ کاندیدای 
ریاســت جمهوری واکنش نشان داد. محمد مهاجری فعال 
سیاســی اصولگرا در شــبکه اجتماعی ایکس نوشت: »در 
مناظره اول، آقای قالیباف کاملا در آفساید بود، آقای زاکانی 
نمی دانست کجای زمین است، آقای جلیلی منتظر تعویض 
توسط ســرمربی بود، آقای قاضی زاده هاشمی نقش مدافع 
ناشــی دولت رئیســی را بازی می کرد، آقای پزشــکیان با 
شتابزدگی به نوک حمله نزدیک می شد و آقای پورمحمدی 

تنها بازیکنی بود که گل زد.«

نظر حسین انتظانی 
درباره کاندیداهای پوششی

حســین انتظامی با انتقاد از حضور کاندیداهای پوششــی 
نوشت:  کاش قانون انتخابات به شکلی بود که اجازه انصراف 
به نامزدهای تایید شده نمی داد. حسین انتظامی در شبکه 
اجتماعی ایکس نوشت: کاش قانون انتخابات به شکلی بود 
که اجازه انصراف به نامزدهای تایید شده نمی داد. اینجوری 
بساط نامزدهای پوششی و تخریبی که دستمزدهای خوبی 

هم می گیرند، جمع می شد.

واکنش کرباسچی به مناظره اول
مدیر مسئول روزنامه هم میهن در توئیتی نسبت به مناظره 
اول واکنش نشــان داد. غلامحسین کرباسچی مدیر مسئول 
روزنامه هم میهن، در مورد مناظره دوشــنبه شب نامزدهای 
انتخابات ریاست جمهوری در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: 
»مناظره دیشب را دیدید؟ طراحی صحنه ای بود برای رواج 
دروغ و فریب نامزدهای پوششــی و نرســیدن پیام صداقت 
و شرف پزشــکیان به مردم. منتظر مناظره و تبلیغات صدا 
وسیمای برادر جلیلی نمانید. به توصیه آقای پزشکیان عمل 
کنیم که گفته بود: »دو هفته وقت داریم و باید با همه مردم 
صحبت کنیم. برای آینده مون، برای بچه هامون، برای ایران 
عزیزمون، باید بجنگیم. نباید خســته بشیم. این شروع یک 
حرکت سراســریه، برای همه نیروهایی که می خوان فردای 
بهتری رو رقم بزنن.اگر باور دارید به اینکه می تونیم، به اینکه 
اگر مردم بخوان تغییرات بــزرگ می تونه اتفاق بیفته، یک 
بسم الله بگید و شروع کنید. تلفن رو بردارید و به هرکس که 
می تونیــد زنگ بزنید. در خیابون و مترو و محافل و گروه ها، 
در فضای مجازی و فضای واقعــی، حرف بزنید. حرف زدن 

معجزه می کنه.«

ادعای زاکانی بازهم تکذیب شد
یک فعال سیاسی به اظهارات علیرضا زاکانی در اولین مناظره 
انتخاباتی واکنش نشان داد. مینو خالقی، فعال سیاسی اصلاح 
طلــب در واکنش بــه اظهارات علیرضا زاکانــی در مناظره 
انتخاباتی در شــبکه اجتماعی ایکس نوشــت: ترکیه طی 
ســال های گذشته به دلیل فساد مالی در لیست خاکستری 
fatf بوده و مثال آن از ســوی آقای زاکانی به عنوان نمونه 
نقض پیوستن به این کارگروه و افزایش تورم یا کاهش ارزش 

پول ملی در این کشور، مثال کاملا نادرستی است.

طعنه سنگین حسام الدین آشنا 
به علیرضا زاکانی

حسام الدین آشنا به اظهارات زاکانی درباره سرمایه گذاری 
در چین واکنش نشــان داد. حســام الدین آشنا با اشاره به 
احســاس افتخار زاکانی به بستن قرارداد خرید از چین، که 
از قضا حاشــیه ساز نیز شــده بود، در یادداشتی در فضای 
مجازی نوشت: این که ما پول بگذاریم پیش چینی ها که از 
پول خودمان به خودمــان وام بدهند ، جای افتخار ندارد و 
اسم آن هم سرمایه گذاری خارجی نیست. سرمایه گذاری 
خارجی یعنی این که طرف خارجی پول به کشور ما بیاورد 
نــه این که از پول خودمان به مــا وام بدهند و روی آن هم 

سود دریافت کنند.«

مجلس

عدلیه

سوشیال

»محسن هاشمی«، رئیس شورای مرکزی 
حــزب کارگزاران ســازندگی، رئیس 
پیشین شورای شــهر تهران و فرزند 
مناظره  اولین  از  پیش  الله هاشمی  آیت 
تاکید  او  نشستیم،  گفتگو  به  انتخابات 
دارد فضای فعلی هنوز دوقطبی نشده 
است، اما با موج جدیدی که پزشکیان 
به ســمت  ایجاد کــرده ـ»انتخابات 

انتخابات بالای ۵۰ درصد می رود.«
نســل Z از جمله محورهای اصلی این گپ 
و گفت بود و محسن هاشمی تاکید دارد اگر 
کاندیدایی سفت و سخت بگوید نحوه مبارزه 
با بی حجابی را تغییر می دهم یا فیلترینگ 
را حذف می کنم شاید این نسل به او اعتماد 

کنند.
بــا  خبرآنلایــن  گفتگــوی  مشــروح 
محسن هاشمی، رئیس شورای مرکزی حزب 

کارگزاران سازندگی ایران را می خوانید:
شرایط فعلی تا چه اندازه با شرایط سال 

76 شباهت دارد؟
شرایط فعلی را شبیه انتخابات ۷۶ نمی دانم 
مگــر اینکه در طول تبلیغــات، مناظره ها و 
در زمــان نزدیک به رأی گیــری تعدادی از 
داوطلبیــن کناره گیری کنند و قبل از اینکه 
به مرحله دوم برویم ایــن اتفاق بیافتد، در 
این حالت فضایی شبیه به انتخابات سال ۷۶ 
اتفاق می افتد اما هنوز نمی توان این را گفت.
بنابراین عبارت دوم خرداد دیگری در 

راه است، مورد قبول شما نیست؟
شرایط می تواند تبدیل به دوم خرداد دیگری 
شــود اما در حال حاضر هنوز نمی توان این 
وضعیــت را مشــاهده کرد چراکــه تعداد 
کاندیداهای اصولگرا زیاد هســتند، اگر اینها 
کنار بروند و تعدادشــان کم شود، شرایط به 

سمت دوم خرداد می رود.

در دوم خرداد شــرایط واقعــاً دو قطبی بود 
اما وضعیت الان ۳ یا ۴ قطبی اســت. برای 
نمونه پورمحمدی از طرف شــورای وحدت 
وارد میدان شده و یا گروه دیگری از جلیلی 
حمایت کردند و یا قالیبــاف حمایت گروه 
دیگری از اصولگرایان را به همراه خود دارد 
اما کل جبهه اصلاحات از پزشکیان حمایت 
زاکانی  البته قاضی زاده هاشــمی و  می کند. 
کاندیداهای پوششی هستند، هر چند زاکانی 
سفت می گوید کنار نمی روم اما باید دید چه 

اتفاقی می افتد.
فردی مانند پزشــکیان می تواند قشر 
خاکستری و نسل z را پای صندوق های 

رأی بیاورد؟
بعد از انتخابات ۹۸ مجلس و ۱۴۰۰ ریاست 
جمهوری که هر دو انتخابات با مشــارکت 
بسیار پایین بوده، الان ۴۰درصد کل کشور 
و ۲۰ درصد تهران فرصــت جدیدی ایجاد 
شده، یعنی این انتخابات با این نوع چیدمان 
و با تصمیم جبهه اصلاحات برای شــرکت 
در انتخابات، می توان گفت فرصت جدیدی 
برای حاکمیت و نظام ایجاد شده که از خود 

انتخابات مهم تر است.
با موج جدیدی که با حضور پزشــکیان در 
انتخابات صورت گرفــت، حدود ۵۰ درصد 
مردم تصمیم گرفتند در انتخابات شــرکت 
کنند، در نتیجه فرصت جدیدی اســت که 
حاکمیت باید از آن اســتفاده بهینه کند. به 
بیان دیگر بعــد از دو قهر پیاپی با انتخابات 
به سمت انتخابات بالای ۵۰ درصد می رویم.

آقای پزشــکیان می تواند نسل z را به 
صحنه بیارود؟

بنده در مورد کاندیداها صحبت نمی کنم اما 
با این نوع چیدمان نمی توانیم بگوییم نسل 
z علاقه به حضور دارد برای همین می گویم 

شاید انتخابات داغِ داغ نشود. اگر نسل z پای 
کار بیاید انتخابات بالای ۷۰ درصد می رود، 
همانطور که قبلًا این اتفاق صورت گرفته اما 
در ۶۰ درصد نمی توان گفت که نســل z را 
قانــع کردید که وارد انتخابات شــود ولی با 
این چیدمان فکر نمی کنم نسل z به میدان 

بیاید.
ارزیابی شــما از رفتار نســل z به چه 
صورت اســت؟ این نسل در اعتراضات 
سال ۱۴۰۰ به نوع دیگری ظهور و بروز 

کرد.
رفتار نسل z را نمی توان فقط در اعتراضات 
مربوط به مهســا امینی ارزیابی کرد چراکه 
آن موقع جمع زیادی برای اعتراض نیامدند 
و اعتراضات چند صد هزارتایی اتفاق نیفتاد. 
در حال حاضر روش های غلطی درباره ترویج 
حجاب و مبارزه با بدحجابی در پیش گرفته 
شده که نســل z را دچار بحران کرده است 
و یا نگاه به اینترنت، فیلترینگ و استفاده از 
vpn از جمله مواردی است که این نسل را 
دچار بحران کرده است. می توان گفت همه 
این موارد روش های مدیریت فشاری غلطی 
هستند که متاســفانه اصولگرایان تندرو در 
کشــور بر روی آن پافشاری می کنند و فکر 
می کنند با این پافشاری ها در انتخابات بدون 
حضور مردم و با مشارکت پایین از طرفداران 
خــود رأی می گیرند. بنابراین در راســتای 
حذف رقیب از این روش استفاده می کنند و 
گرنه خودشان هم vpn دارند، به این معنی 
که لج بازی می کنند تا نسلی را کنار بگذارند 
و گروهی که طرفدار خودشان هستند، را در 
صحنه حفــظ کنند و با انتخاباتی که میزان 
مشارکت آن در تهران ۱۵، ۱۶ درصد است، 
با ۶ درصد آرای مــردم کاندید خود را وارد 
مجلس کنند. اگر کســی به صراحت اعلام 

کند که بــا فیلترینگ مخالف هســتم و یا 
سفت بایستد و بگوید با این نحوه بی حجابی 
مخالفــت دارم، برای اشــتغال جوانان این 
برنامه هــا را دارم، توجــه نســل z را جلب 
می کند. عده ای در کشــور هستند که نگاه 
آنها به مردم زینتی برای انتخابات است. در 
حقیقت انتخابات را باید دید مشروعیت برای 
نظام نگاه کرد. اما برای عده ای مهم نیســت 
که میزان مشــارکت مردم در انتخابات ۲۰، 
۳۰ یا ۴۰ درصدی باشــد، و اتفاقاً دوســت 
دارنــد که چنین اتفاقی صورت بگیرد و آنها 
همیشــه سرکار باشــند، همین افراد باعث 

می شوند که چنین اتفاقی می افتد.
با وجــود چنین عده ای در کشــور، 
یک رئیس جمهــور اصلاح طلب مانند 
تغییر  را  شــرایط  می تواند  پزشکیان 

دهد؟
حضور پزشکیان موجی ایجاد کرد، مخصوصاً 
ایــن موج که یــک نفــر را تایید صلاحیت 
کردند، مثبت بود، در نتیجه همه اختلافات 
کنار رفتند و مردم امیــدواری پیدا کردند. 
گفتگوی ابتدایی پزشکیان موج ۴۶ درصدی 
را ایجاد کرد، ســپس گفته شــد این عدد 
نزدیــک ۵۰ درصد، بعد از این بســتگی به 
گفتمان پزشکیان دارد، اینکه چگونه بتواند 
گروه هــای مختلــف اعم از اقشــار، اصناف 
و جوانــان را در موج دوم و ســوم تا نزدیک 
انتخابات پای کار بیاورد. شعار داوطللبین آن 

طرف بسیار کلیشه ای است...
ردصلاحیت لاریجانی برای دومین بار تا 

چه اندازه محتمل بود؟
به نظــر بنــده ردصلاحیت فــردی مانند 
لاریجانی با فرض اینکه پیش از این رهبری 
گفته بودند به برخی ظلم شد و باید جبران 
شــود، مقداری غیرمنتظره بــود. در مورد 
جهانگیــری هم وضعیت بــه همین ترتیب 
است. به عبارت دیگر ردصلاحیت لاریجانی 

و جهانگیری غیرمنتظره و شوکه کننده بود.
در مــورد احمدی نژاد بــا توجه به گفتمانی 
که او در ســال های اخیــر پیش گرفته بود، 
حدس زده می شد که تایید صلاحیت نشود 
اما لاریجانــی و جهانگیری چنین گفتمانی 
را نداشــتند اما احمدی نژاد گفتمان کاملًا 
اعتراضی را نمایندگی می کرد و این آمادگی 

در مورد ردصلاحیت او وجود داشت.
به این نحوه برخورد شورای نگهبان اعتراض 
دارم چراکه همین برخورد را با مرحوم هاشمی 
رفسنجانی هم انجام دادند و این روش فعلی 
اصلًا برای مردم هیچ توجیهی ندارد، ضمن 

اینکه جایی برای اعتراض هم نمی گذارند.
فردی حدود ۱۱ ســال رئیس مجلس بوده، 
از آن طرف رئیس صدا و ســیما بوده و چند 
حکم از رهبری دارد، علاوه بر این در شورای 
عالی امنیت بــوده و در پرونده هســته ای 
هم بوده اســت. اینکه بــه بهانه های واهی 

ردصلاحیت می کنند کار غلطی است.

یک فعال اصلاح طلــب گفت: زاکانی 
هنوز نتوانسته آسفالت اتوبان آزادگان 
به  کند، چطور می خواهد  را درســت 
وعده هایش عمل کند، به نظر می رسد 
زاکانی و قاضی زاده بیشــتر پوششی 
جلیلی هستند سعی می کنند که یک 
دفاعی از برنامه های ســیزدهم داشته 
باشند و در نقش گارد لاین دولت آقای 

رئیسی انتقادات را دفع کنند.
سعید شــریعتی در گفت وگو با ایلنا درباره 
ارزیابــی خــود از وضعیــت کاندیداهــای 
انتخابــات در اولین مناظره اقتصادی گفت: 
به نظــر من در مجموع بــا توجه به نکاتی 
که مطرح کردند، آقای پزشــکیان مجموعا 
نســبت به اصلاح برنامه هفتــم و ارائه یک 
قانون متناســب با برنامه، درباره خواست و 
اراده اکثریت صحبت کــرد. در مورد بحث 
تحریــم که مانع اصلی رشــد اقتصادی در 
کشور اســت و به کارگیری کارشناسان در 
حوزه اقتصادی و مدیریتی صحبت کردند.
وی عنــوان کرد: مجموعــاً نکاتی که آقای 
پزشکیان مطرح کردند، متناسب با سوالاتی 
که کارشناســان در این دوره مطرح کردند، 
بود و به نکات بســیار درستی اشاره کردند. 

به نظر می رســد زاکانی و قاضی زاده بیشتر 
پوششــی جلیلی هستند سعی می کنند که 
یک دفاعی از برنامه های ســیزدهم داشته 
باشــند و در نقش گارد لایــن دولت آقای 
رئیســی انتقادات را دفع کننــد. این فعال 
اصلاح طلــب در ادامــه یادآور شــد: آقای 
قالیباف هم به نظر من بیشتر سمت دفاع از 
برنامه هفتم رفت که در مجلسی که خودش 
رئیس بوده، تدوین شده است. فکر می کنم 
که از نظر کارشناســان اقتصادی و صاحب 
نظرانی کــه در ایام تدوین و تصویب برنامه 
هفتم، مجلــس یازدهم را دنبال می کردند، 
انتقادت شدیدی نسبت به برنامه وجود دارد 
و با ابن حرف ها آنان را علیه خودش تحریک 
خواهد کرد و در بازخوردهایی که در رابطه 
با این مناظره از رسانه ها منتشر خواهد شد، 
کارشناســان و تحلیل گران به این موضوع 
خواهنــد پرداخت. آقای پورمحمدی هم به 
نظر من نکات بســیار خوب و درســتی را 
به صورت پرحــرارت مطرح کرد و به نوعی 
پزشــکیان و پورمحمدی، هر دو با انتقاد از 
وضع موجود، نقاط ضعف اصلی اقتصاد ایران 

را به درستی مطرح کردند.
زاکانــی می خواســت بــا ســنجاق کردن 

پزشــکیان و پورمحمدی به یکدیگر آنها را 
درگیر چالش کند  شریعتی در پاسخ به این 
ســوال که آیا شائبه حمایت پورمحمدی از 
پزشکیان در جریان مناظرات درست است، 
گفت:  شائبه نیست، کاملًا مشاهده می کنیم 
که زاکانی می خواســت این ها را درگیر یک 
چالش کند و هر دو را به هم پیوند می داد و 
اصرار داشت که این دو نفر را به هم سنجاق 
کند. به نظر من هــر دو از زوایای مختلفی 
انتقاد به وضعیت موجود را در دســتور کار 
خود قــرار دادند، البتــه پورمحمدی کمی 
جانــب سیاســت های کل نظام را بیشــتر 
می گیرد، فکر می کنم کــه می خواهد یک 
جوری وابســتگی خود را به حاکمیت بروز 

و ظهور دهد.
وی در پاســخ به این ســوال کــه ادعای 
نامزدهای اصولگرا چقــدر با عملکرد آن ها 
مغایرت داشته است، گفت: آقای زاکانی  در 
برابر همه ادعا هایی که می کند یک کارنامه 
سه ساله در شهرداری دارد، ایشان سه سال 
است که آسفالت اتوبان آزادگان را نتوانسته 
درســت کند چطور می خواهــد وعده هایی 
کــه دارد می دهد را عملی کند.  به نظر من 
ایشــان در این ماجرا نقشی ندارد جز اینکه 

یــک کاوری می دهد بــرای آقای جلیلی و 
تلاش می کند که یک نوع خاکریزی باشــد 
برای مقابله با نقدهایی که به دولت سیزدهم 
وجود دارد. به نظر می رسد که آقای جلیلی 
توســط آقای زاکانــی و قاضــی زاده کاور 
می شود.  این فعال اصلاح طلب با بیان اینکه 
خطوط صحبت  ســایر کاندیداهای اصولگرا 
پر از تناقض بود، گفت: آقای پزشــکیان در 
رابطه با صحبت های قاضی زاده به درســتی 
اشاره کرد، با مجموع ادعاهایی که در دوره 
پیش و در ســال ۱۴۰۰ از ســوی نامزدها 
مطرح شــده بود، مشخص است که نه آمار 
و ارقــام و عدد متوجه می شــوند و نه نگاه 
کارشناسی دارند. آقای قاضی زاده متاسفانه 
در همین برنامه به کارشناســان بزرگی که 
بالاخره هر کدام وزیر بودند، چهره هایی که 
ســوالاتی را مطرح کردند و همه از مدیران 
ارشــد اقتصادی ایران بودند و به هر حال با 
تمام ضعف قدرتی که داشــتند کار کردند، 
بی احترامی کرد. ایــن خیلی نکته عجیبی 
بود که فردی کــه به عنوان نامزد انتخابات 
اســت به نامزدهــا و به کارشناســانی که 
شناخته شده هستند، به این صراحت اهانت 

کند و بگوید این ها کارشناس نیستند.

اصغــر جهانگیر در نشســت خبری 
مشــترک با معاون اول قوه قضائیه در 
پاسخ به سوالی درباره موضوع کاهش 
جمعیــت کیفری که در ســند تحول 
برای کاهش  قضایی آمده است، گفت: 
موضوع  زندان ها چند  کیفری  جمعیت 
در دستور کار قرار گرفته است. اولین 
موضوع  استفاده از روش های هوشمند 
از جمله پابنــد الکترونیک بود که در 
دستور کار قوه قضائیه است. ۳۰ هزار 
زندانی بــا پابنــد الکترونیکی تحت 

نظارت هستند.
وی افزود: نکته دوم بحث توجه به اشــتغال 
زندانیان است و اگر زندانی دوره محکومیتش 
را بگذرانــد و کاری نیامــوزد مجــددا وارد 
چرخه زندان خواهد شــد و بازگشــت به 
زندان بالا می رود لذا باید  به حوزه اشتغال 
زندانیان توجه کنیم. بسیاری از کسانی که 
وارد زندان می شوند حرفه ندارند؛ لذا یکی از 
کارکردهای جدی زندان ها توجه به اشتغال 
است و برای اولین بار با شرکت  کویر موتور 
قراردادی بســته شــده و زندانیان  به این 

شــرکت اعزام می شوند.  همچنین استفاده 
از تاسیســات ارفاقی مثل آزادی مشروط و  
جایگزیــن مجازات های حبس و ... بســیار 

تاثیرگذار است.
وی در پاسخ به سوال دیگری درباره انتقال 
زندان ها به خارج از شــهر گفــت: این امر 
پروســه ای پیچیده دارد زیرا بحث زندان ها 
متفاوت است. ابتدا باید زندانی ساخته شود 
تا امکان تحویل زندان و تغییر زندان باشــد 
اما در این شرایط سخت،  سازمان زندان ها 
و با حمایت هایی که بخش های دیگر کردند، 
زندان رجایی شــهر را تخلیــه کرد و بحث 

اجرایی شده است.
جهانگیــر در خصــوص اطاله دادرســی  و 
رســیدگی به پرونده های مســن گفت: در 
پرونده هــای خانواده با موضــوع »طلاق« 
رســیدگی با تاخیر توصیه شــده است لذا 
اطاله بــه صورت منطقــی و طبیعی برای 
حفظ خانواده اســت. اما در خصوص سایر 
پرونده ها باید بدانیم تشکیل پرونده ها چند 

مرحله ای است.
 وی گفــت: پرونده های مســن در ســال 

گذشــته کاهش یافته است و شاهد کاهش 
۸ درصدی پرونده های مسن در سال ۱۴۰۲ 
نســبت به ســال ۱۴۰۱ بودیم. در ســال 
۱۴۰۱،  ۲۷۶ هزار پرونده مسن داشتیم که 
در ســال ۱۴۰۲ بوده به ۲۵۵ هزار پرونده 
رسیده اســت. ســخنگوی قوه قضائیه در 
پاسخ به ســوالی مبنی بر اینکه در دو سال 
گذشته برخوردهای صورت گرفته با مفاسد 
اقتصادی کرد رســانه ای چندانی نداشــته 
اســت، در حالی که پیش از آن دادگاه هایی 
چون بانک ســرمایه، طبری، شبنم نعمت 
زاده و مخــلان بازار ارز و ســکه و خودرو و 
بازتاب وســیعی در رسانه ها  پتروشیمی ها 

و افکار عمومی داشــت و نشــان از جدیت 
حاکمیــت در برخورد با انحرافات اقتصادی 
بــود، برنامه قــوه قضائیه بــرای برگزاری 
دادگاههای مبارزه با فساد به صورت علنی 
و با حضور رسانه ها چیست؟ گفت: برگزاری 
دادگاه های ویژه مفاســد اقتصادی براساس 
اســتجازه از رهبر معظم انقــلاب در دوره 
آیت الله آملی لاریجانی برگزار شــد، با اتمام 
دوره اســتجازه بخش علنی بودن برگزاری 
دادگاههای مفاســد اقتصادی حذف شد و 
مقرر شــد این دادگاه ها نیــز برابر مقررات 
آیین دادرسی کیفری و مبتنی بر تشریفات 

قانونی باشد.

محسن هاشمی تشریح کرد

Z تحقق مشارکت 79 درصدی با حضور نسل

مناظره اول از نگاه یک اصلاح طلب

خطوط صحبت  نامزدهای اصولگرا پر از تناقض بود

سخنگوی قوه قضائیه خبر داد

نظارت بر 3۰ هزار زندانی با پابند الکترونیکی


